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10 Přílohy

10.1 Dotazovaní Hospodáři 

Šárka Matušová (ŠM) 

Zbyněk Kyselý (ZK) 

Karel Gavenda (KG) 

Jan Socha (JS) 

Kateřina Nečasová (KN) 

 

10.2 Rozhovory s hospodáři 

(KG) 

Dobrý den, mou první otázkou je, kdy byla vaše farma založena a jakou má rozlohu? 

Naše farma byla založena v Libhošti v roce 2005 a v současné době má rozlohu třicet hektarů 

včetně vlastních a pronajatých pozemků. 

 

Zaměřujete se na živočišnou, nebo rostlinnou výrobu? 

Máme farmu jako koníčka, oba dva s manželkou chodíme do práce, takže se soustředíme 

pouze na pastevní odchov ovcí a krav. 

 

Co vás vedlo k založení farmy? (Rodiče, knihy, internet okolí,..?) 

O EZ jsme moc povědomí neměli, pořídili jsme si dům s velkou zahradou, ale údržba takové 

zahrady byla docela problém. Kamarád, který se dlouhou dobu pohyboval v EZ, nám poradil, 

ať si na výpas koupíme pár ovcí, dali jsme tedy na jeho radu. Později jsme se na ovcích 

začali věnovat výcviku pasteveckých psů plemena Border collie. Založili jsme ČAOPP 

(Česká asociace ovčáckých a pasteveckých psů) a naše farma se začala rozrůstat 

 

Když jste zakládal farmu, věděl jste už od začátku, že chcete hospodařit ekologicky? 

Ano, chtěli se věnovat výcviku pasteveckých psů. 

(KN) 

Co bylo vaší motivací k tomu, hospodařit ekologicky? 

Motivací mi byli mí prarodiče. Po babičce a dědečkovi jsem zdědila vztah ke zvířatům. Také 

jsme s mým mužem převzali celé jejich hospodářství, které postupně rozšiřujeme. 
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Co se týče založení EZ, byla pro Vás tato administrativa složitá? 

Ne, všechny potřebné informace jsem si dohledala na internet a když mi něco nebylo jasné, 

zeptala jsem se přímo kontrolní organizace KEZ. 

 

Jak řešíte odbyt vašich produktů? Dodáváte je do různých obchodů, či maloobchodů? 

Dříve jsme produkty do maloobchodů dodávali, ale po začátku pandemie COVID-19, jsme 

se rozhodli vytvořit vlastní webovou platform, kde produkty nabízíme. 

 

Jak tato platforma funguje? 

Zákazník přes náš web zašle objednávku formou formuláře, kde vyplní své údaje, jako je 

jméno, telefonní číslo a adresa pro doručení, dále zvolí, jaké produkty chce zakoupit. Poté 

mu produkty nejpozději do 48 hodin doručíme. 

(JS) 

Co vás vedlo k přechodu od konvenčního zemědělství k ekologickému? 

V zemědělství se pohybuji celý život. Vlastnil jsem ornou půdu a mechanizaci, když jsem si 

chtěl přivydělat, najímali si mě ostatní zemědělci na zpracování sena, nebo orné půdy. Byla 

to dřina. Dnes už mám důchodový věk a raději tyto služby také poptám, protože tyto stroje 

vyžadují nákladnou údržbu a já už je teď díky pastevního odchovu na své farmě ani tolik 

nevyužiji. Teď už chovám zvířata pro vlastní spotřebu, a proto jsem farmu zásadně omezil.  

 

Jaký je Váš názor na to, že mnozí konvenční zemědělci nechtějí přejít k EZ? Co si 

myslíte, že je k tomu vede? 

Určitě nižší produktivita a tím pádem menší výnosy. V množství v jakém hospodaří obrovští 

konvenční zemědělci se moc ekologicky hospodařit nedá a kdyby se dalo, bylo by 

neskutečně nákladné. 

 

Tím, že jste byl konvenční i ekologický zemědělec, můžete říct který z těchto systémů 

je pro Vás osobně lepší? 

Řekl bych, že ten ekologický. Lidé si produktů víc váží a setkávám se povzbuzujícími slovy 

svých zákazníků a to mi dělá dobře 

 

(ŠM) 
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Spolupracujete i s jinými farmáři? 

Ano, vzájemně si pomáháme se třemi spřátelenými farmáři a to zejména v oblasti 

mechanizace, nemám tak velké obhospodařované plochy a nevyplácelo by se mi vlastnit 

traktory a podobné stroje. 

 

Je podle Vás spolupráce mezi farmáři důležitá? 

Ano, určitě, mnoho farmářů sdílí stejné problémy, někteří jsou zkušenější, nebo mají na věci 

jiný pohled. Díky spolupráce se dá vyřešit hodně věcí. 

 

(ZK) 

Zdá se Vám že v ČR roste poptávka po bio produktech? 

Ano, dalo by se říct, že se v tomto ohledu jedná o trend, kdy lidem záleží na zdravých 

potravinách u kterých znají původ. 

 

Je tato poptávka dostatečná? 

Z mého pohledu poptávka dostatečná je, co je ale nedostatečné je nabídka biopotravin a 

bioproduktů v České republice. 
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